
vers 

      

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 1 de 26 

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 15 D’ABRIL DE 2016 

 

S’inicia la sessió a les  12.40  hores a la Casa de les Aigües de Montcada i Reixac. 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, President  de l’FMC i Alcalde de Pineda de Mar; Rosa Pujol Esteve, Alcaldessa d’AITONA; 
Joan Josep García Rodríguez, Alcalde d’ALFORJA; Fèlix Alonso Cantorné, Alcalde d’ALTAFULLA; Albert Neiro, 
Alcalde de BALSARENY; Mercè Esteve Pi, Alcaldessa de BEGUES; Àlex Hernández González, Alcalde de 
CABANES; Miquel Arisa Coma, Alcalde de CENTELLES; Eduard Piera Secall, Alcalde de LA FULIOLA; Àlex 
Garrido Serra, Alcalde de MANLLEU; Laura Campos Ferrer, Alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; José Antonio 
Montero Domínguez, Alcalde de MONTORNÈS DEL VALLÈS; Sergi Mingote Moreno, Alcalde de PARETS DEL 
VALLÈS; Olga Carbonell Sabartés, Alcaldessa de SANT CLIMENT SESCEBES; Marc Garcia i Nadal, Alcalde de 
SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Abigail Garrido Tinta, Alcaldessa de SANT PERE DE RIBES;; Josep Salom 
Ges, Alcalde de TONA; Toni Masana  i Ubach, Alcalde de VACARISSES; Carlos Álvarez i González, Alcalde de 
VILAMALLA; Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General de l’entitat; Montserrat Muñoz, coordinadora de 
comissions de l’entitat i Elisabet P. Redortra, àrea de secretaria general de l’entitat. 

Excusen la seva assistència: 

Amador Marqués Atés, Alcalde de BOSSÒST; Candela López Tagliafico, Alcaldessa de CASTELLDEFELS; 
Eduard Rivas Mateo, Alcalde d’ESPARREGUERA; Jaume Domènec i Jordà, Alcalde de FALSET; Ana Maria 
Martínez, Alcaldessa de RUBÍ; Lluïsa Moret i Sabidó, Alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Josep Fèlix 
Ballesteros Casanovas, Alcalde de TARRAGONA; Esther Pujol Martí, Alcaldessa de TIANA;  Ma. José Beltran i 
Piñol, Alcaldessa de TIVENYS; Josep López i Ruiz, Alcalde d’ULLÀ. 

 

ORDRE DEL DIA 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 5 de febrer de 2016 i de l’acta de la sessió 
extraordinària del 16 de març de 2016 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent als mesos de febrer i març de 2016 

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb la 
Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents a la 2a Fase. 
Proposta de designació 3a Fase  

4. Donar compte de la Resolució de la Presidència sobre la liquidació del pressupost de l’entitat de l’exercici 
2015 

5. Projecte de pressupost de l’entitat per a l’exercici 2016 

6. Donar compte del tancament i justificació del Pla AFEDAP 2015 

7. Informe sobre la participació dels els ens locals de Catalunya en els Tributs de l’Estat: anàlisi del model i 
propostes de millora, elaborat pel CSITAL per a les entitats municipalistes 

8. Donar compte dels darrers acords del Comitè per a l’acollida de les persones refugiades 

9. Proposta relativa a la Moció del món local en contra de l’acord entre la UE i l’Estat de Turquia 

10. Proposta relativa a la Declaració del Dia d’Europa 2016 

11. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 
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a) Addenda al conveni de col·laboració amb la Diputació de Barcelona de data 22 de desembre 
de 2014 per a l’organització d’una sessió extraordinària del Seminari de Dret Local. Donar 
compte de la Resolució de la Presidència 

b) Protocol entre l’FMC i el CSITAL per a la redacció d’informe de verificació del projecte de 
pressupost de l’any 2016 

12. Qüestions sobrevingudes 

QS 1. Declaració de Montcada i Reixac 

 QS 2. Proposta relativa a la demanda davant del Govern de l’Estat de modificació de la regla de la 
despesa als efectes d’aplicació de la Llei 2/2012, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera 

 QS 3. Ratificar, si escau, les observacions a la proposta d’ordre per la qual s’actualitza l’annex del D 
196/2010, del Sistema Sanitari Integral d’Utilització Pública (SISCAT) 

QS 4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i 
col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència 3a 
Fase 

QS 5. Ratificar, si escau, la Resolució de la Presidència de modificació puntual del conveni de 
col·laboració amb l’Associació d’Arxivers-Gestors de Documents de Catalunya (AAC) aprovat pel 
Comitè Executiu en data 5 de febrer de 2016 

13. Precs i preguntes 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el President la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 6 d’abril 
d’enguany. 

 

Abans de començar amb l’ordre del dia el President agraeix als treballadors de l’FMC i també de manera molt 
especial als treballadors de l’Ajuntament de Montcada i Reixac que ens hagin facilitat la celebració d’aquest 
Comitè Executiu a Montcada i Reixac. Com sabeu, un dels objectius, és anar-ho fent itinerant. Agraeix a 
l’alcaldessa, Sra. Laura Campos, l’acollida i considera que hem d’estar al seu costat en la reivindicació que fa en 
relació a les infraestructures ferroviàries. Esperem que tot això es vagi posant en vies de solució. Tot seguit fa un 
agraïment a l’exalcalde d’Arenys de Mar, Sr. Estanis Fors, que era membre d’aquest òrgan fins que fa unes 
setmanes l’Ajuntament d’Arenys de Mar va aprovar una moció de censura, amb l’elecció d’un nou govern, que va 
fer que no continués d’alcalde. El Sr. Fors ocupava en aquesta comissió executiva una representació del grup 
d’independents; la pèrdua ara de la representació com alcalde, tal i com estableixen els nostres Estatuts, 
comporta la baixa en aquesta comissió executiva. Malgrat que hi hagi estat poc temps, li hem d’agrair la feina i la 
dedicació a l’FMC. Si us sembla bé li farem arribar testimoni del nostre agraïment. D’acord. Doncs passem a 
l’Ordre del dia.  

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 5 de febrer de 2016 i de l’acta de la sessió 
extraordinària del 16 de març de 2016 

Vistos els esborranys de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 5 de febrer de 2016 i de la sessió 
extraordinària del 16 de març de 2016, els quals han estat distribuïts amb antelació als membres de l’òrgan 
esmentat, s’aproven per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: 

Malgrat no tenir res a veure amb l’acta, el President explica que es va mantenir una reunió amb els 
vicepresidents per intentar evitar el que va passar en el darrer Comitè Executiu, que era que no apareguessin 
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resolucions per sorpresa el dia de la reunió i poder tractar-les tots plegats, i vam acordar que com a mínim uns 
dies abans, sempre que hi hagués alguna modificació en l’ordre del dia, la faríem arribar i les que hi ha hagut 
avui les hem fet arribar a temps i tothom ha pogut disposar d’elles.  

 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent als mesos de febrer i març de 
2016 

Des de la darrera sessió ordinària del Comitè Executiu, celebrada el 5 de febrer de 2016, l’activitat de la 
Federació de Municipis de Catalunya queda recollida en el document que s’adjunta com a Annex I i que comprèn 
el període corresponent als mesos de febrer i març de 2016. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Aprovació, si s’escau, de l’informe d’activitats de l’FMC del període comprès entre l’1 de febrer i el 31 de 
març de 2016, conforme al document que en Annex I s’integra a aquesta proposta.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President informa que amb la documentació hi ha el document de l’activitat duta a terme durant aquests dos 
mesos i que comença a agafar ritme. Les comissions comencen ja a constituir-se; ja s’han fet les primeres 
reunions de presidents i vicepresidents amb els tècnics i ara ja es comencen a programar els plenaris. S’ha 
constituït el Plenari i la Permanent de Seguretat i  dóna la paraula a l’alcalde de Vilamalla i vicepresident de 
l’Àmbit de Prevenció i Seguretat Pública i Protecció Civil perquè expliqui com s’han desenvolupat aquestes 
reunions. L’alcalde de Vilamalla explica que el dia 12 d’abril es va constituir el plenari de l’àmbit i es van aprovar 
les línies de treball per unanimitat de tots els presents. Hi ha 72 representants que formen part del plenari 
d’aquest àmbit, els quals s’han distribuït en diferents línies de treball: Seguretat ciutadana, 54 representants; 
Sistema de Policia de Catalunya. Policia Local. Coordinació Institucional, 42 representants; Seguretat viària. 
Prevenció, 47 representants i Seguretat en espais públics. Prevenció de riscos. Protecció Civil, 51 representants. 
Pel que fa a l’estructura d’organització i funcionament, l’àmbit està encapçalat per la presidenta i alcaldessa de 
Rubí, que avui ha excusat la seva assistència per motius personals, els vicepresidents, alcalde de Sant Julià de 
Llor i Bonmatí i ell mateix. El plenari es reunirà un cop l’any  de manera ordinària i, de manera extraordinària 
sempre que sigui necessari. Es va acordar que la Permanent estaria composada per 20 persones i els eixos de 
treball, a grans línies són: Seguiment del marc normatiu que afecti als temes de l’àmbit i la part més institucional 
referent a les relacions-coordinació Municipis-Generalitat; la gestió global de la seguretat, el model policial 
(Policia de Catalunya-Policies Locals-Mossos d’Esquadra) i policia local i la professionalitat de la seguretat 
pública. D’altres temes que es van plantejar en la reunió van ser la protecció civil, els petits municipis –que no 
tenen policies locals però sí vigilants locals-, la formació i les noves tecnologies. 

El President comenta que també s’ha participat en la Cimera per als Refugiats i en matèria d’activitats de 
formació hem promogut dos accions d’ampli abast i assistència. La darrera d’elles a l’Auditori AXA, amb 
assistència de 750 tècnics i juristes de tota Catalunya per analitzar l’entrada en vigor de les noves Directives 
Europees de Contractació.  

Un altre punt a destacar de l’activitat és que estem duent a terme la nova APP de la Federació; teniu a l’abast 
la informació en el dossier lliurat amb la documentació. En els propers dies estarà a disposició de tothom i es 
podrà descarregar. La voluntat és poder tenir la informació de la Federació als mòbils i a les tabletes. Hi ha un 
menú amb els accessos a les novetats, la formació, el butlletí, etc. En el dispositiu es poden prioritzar aquells 
temes que més interessen a través de missatges i alertes que arribaran als telèfons. També hi ha el directori 
d’ajuntaments, tot el recull de les revistes, els òrgans de govern de l’entitat, amb una aplicació molt senzilla per 
saber qui s’encarrega de cada cosa.  

El Secretari General intervé per informar que, ara, els alcaldes/alcaldesses, regidors i regidores que s’han adscrit 
als àmbits són més de mil electes de tots els ens locals associats, la qual cosa és un fet destacable, i també 
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perquè estem complint amb el programa previst per intentar garantir que amb la flexibilitat i el tarannà de cada 
grup i equip presidencial de cada àmbit, el funcionament de plenaris, permanents, etc. sigui amb normalitat a 
finals del mes de juny. Pel que fa a la comunicació, per tal d’assegurar una projecció ràpida de la informació i 
per compartir aquesta informació, tota l’agenda de la Federació, és a dir, totes les persones que ens representen 
en els òrgans de participació en les diferents comissions mixtes estarà disponible per a tothom. Si ha una 
convocatòria d’un òrgan en un Departament en el qual la Federació té representació, l’agenda estarà disponible 
per a tothom, no només per a les persones de l’àmbit, sinó per a qualsevol regidor que vulgui consultar què 
estem fent a cada moment. L’APP és una eina de coneixement ràpid i comenta l’esforç dels companys de 
comunicació, ja que ara tenim en xarxa més de 9.000 adreces i podem arribar a aquestes 9.000 persones a 
través de notes informatives – de la que també hem canviat la imatge-. Ahir vam enviar per primera vegada la 
nova imatge corporativa de l’entitat per a notes informatives. 

El President també destaca la relació amb la FEMP i el tema que estem liderant des de l’FMC que és el de 
demanar al Ministeri d’Economia –a part de la llei de finançament local i tot el tema l’LRSAL- el tema de 
l’aplicació del superàvit dels ajuntaments, que ara no ens permet fer actuacions com ara ocupació. En relació 
a això, el President de la Federació Andalusa de Municipis i Províncies (FAMP) va demanar una reunió amb el 
Ministeri d’Economia i quan tinguem data segurament anirem plegats, i insisteix que el ritme l’estem marcant 
nosaltres. De la mateixa manera que els documents que estem aportant des de l’FMC a la FEMP els tradueixen, 
per tant, estem influint també a nivell estatal i és bo per a tot el municipalisme. 

 

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents a la 
2a Fase. Proposta de designació 3a Fase  

En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 5 de febrer de 2016, i de conformitat amb les propostes dels 
diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  
 

1. CONSELLS TERRITORIALS DE LA PROPIETAT IMMOBILIÀRIA (Direcció General del Cadastre- Secretaria d’Estat 
d’Hisenda- Cadastre Catalunya) 
1. àmbit metropolità BCN: Jordi Tort Reina, 3r Tinent d’alcalde nova governança i economia de l’ajuntament Gavà  
2. àmbit no metropolità: Sílvia Godé, tècnica de Sabadell  
3. àmbit Girona: Marc Puigtió Rebollo, alcalde de Sant Julià de Ramis  
4. àmbit Lleida: Pere Expòsito Gilart, regidor d’Alpicat  
5. àmbit Tarragona: Òscar Sánchez Ibarra, alcalde de Constantí  

 
2. COMISSIONS TERRITORIALS D’URBANISME (Departament de Territori i Sostenibilitat) 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE BARCELONA  

TITULARS 
1. Ignasi Giménez, alcalde de Castellar del Vallès  
2. Raquel Sánchez, alcaldessa de Gavà  
3. Joan Borràs, alcalde del Papiol  

SUPLENTS 
1. Carles Ruiz, alcalde de Viladecans 
2. Laura Campos, alcaldessa de Montcada i Reixac  
3. Annabel Moreno, regidora d’Arenys de Mar  

Vocal Tècnic: Pere Montaña, gerent ajuntament de Terrassa 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE GIRONA 

TITULARS 
1. Miquel Lupiáñez Zapata, alcalde de Blanes  
2. Marc Puigtió i Rebollo, alcalde de Sant Julià de Ramis  
3. Víctor Català Casas, regidor de Blanes  

SUPLENTS 
1. Esteve Pujol i Badà, regidor de Camprodon 
2. Marina Gutés i Serra, alcaldessa d’Agullana 

 
3. Joan Luengo i Sala, regidor de Banyoles  

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE LLEIDA 
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TITULARS 
1. Fèlix Larrosa Piqué, tinent d’alcalde de Lleida 
2. Enric Colom Sandiumenge, alcalde de Torre-Serona 
3. Àngel Masanés i Rosas, regidor de Guissona 

SUPLENTS 
1. Dante Pérez Berenguer, alcalde de Gimenells i Pla de la Font 
2. Carlos Garcia Gómez, regidor de Balaguer 
3. Carles Gibert Bernaus, alcalde de La Granadella 

Vocal Tècnic: Montserrat Giné Macià, arquitecte municipal de l’ajuntament de Balaguer 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE TARRAGONA 
TITULARS 
1. Josep Fèlix Ballesteros Casanova, alcalde de 

Tarragona 
2. Alfons Garcia Rodríguez, alcalde de Vandellós i 

l’Hospitalet de l’Infant  
3. Salvador Salvadó Porqueras, alcalde de Cornudella de 

Montsant 

SUPLENTS 
1. Josep Maria Milà Rovira, regidor de Tarragona 

 
2. Martí Carnicer Vidal, alcalde del Vendrell 

 
3. Marc Roca Banet, alcalde de Rocafort de Queralt 

Vocal Tècnic: Jordi Sardà i Ferran, Arquitecte. 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE TERRES DE L’EBRE 
TITULARS 
1. Joan Castor Gonell, alcalde de Sant Jaume d’Enveja  
2. Daniel Andreu Falcó, alcalde de l’Aldea  
3. Joan Moisés Reverté, alcalde de La Sénia 

SUPLENTS 
1. Maria José Beltrán Piñol, alcaldessa de Tivenys 
2. Ramon Brull Melich, alcalde de Camarles 
3. Jordi Jordan Farnos, regidor de Tortosa 

Vocal Tècnic: Sebastià Jornet i Forner, arquitecte 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE LA CATALUNYA CENTRAL 
TITULARS 
1. Francesc Martínez i Vilaseca, alcalde de Castellnou de 

Bages  
2. David Uró i Vilanova, regidor de Sant Fruitós de Bages  
3. Albert Marañón Ledesma, conseller comarcal del 

Bages 

SUPLENTS 
1. Cristòfol Gimeno Iglesias, alcalde de Castellgalí  

 
2. Marc Sendiu i Bertrán, regidor de Prats de Rei 
3. Arnau Martí Danés, regidor de Vic 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE L’ALT PIRINEU 
TITULARS 
1. Antoni Toló Cierco, alcalde de Senterada  
2. Josep Maria Dalmau Gil, alcalde de la Torre de 

Capdella  
3. Miquel Caminal i Cerdà, regidor de Ribera d’Urgellet 

SUPLENTS 
1. Víctor Orrit Ambrosio, regidor de Tremp  
2. Josep Maria Semino Laguia, alcalde de Baix Pallars 

 
3. Berta Vidal i Berron, regidora de La Seu d’Urgell 

Vocal Tècnic: Artur Juanmartí Solé, arquitecte municipal de l’ajuntament de Salàs de Pallars 

COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE LA VAL D’ARAN 
TITULAR 
Amador Marqués Atés, alcalde de Bossòst  

SUPLENT 
Rufino Martínez Cau, tinent d’alcalde de Vielha e Mijaran  

Vocal Tècnic: Elisabet Claró Tolsau, arquitecte 

3. TAULA NACIONAL D’INFÀNCIA DE CATALUNYA (Departament de Treball, Afers Socials i Famílies) 
TITULARS 
1. Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de 

Llobregat  
2. Gabriel Fernández Díaz, regidor de Sabadell 
3. Marga Garcia Domínguez, regidora del Prat de 

Llobregat 

SUPLENTS 
1. Gina Pol Borràs, Tinent d’Alcalde de Sant Just Desvern 

 
2. Josep Anton Tripiana i Rivas, regidor de Bigues i Riells 
3. Anna Martín Cuello, regidora del Prat de Llobregat 
 

 

4. CONSELL ESCOLAR DE CATALUNYA (Departament d’Ensenyament) 
1. Josep Maria Freixanet, alcalde d’Olost 
2. Miguel Àngel Díaz, regidor  de Gavà 
3. Jessica Segovia Àlvarez, regidora de Montcada i Reixac 
 

5. CONSELL CONSULTIU  DE SALUT PÚBLICA DE CATALUNYA (Departament de Salut) 
1. Enric Llorca Ibáñez, alcalde de Sant Andreu de la Barca 
2. Santiago Macip Esteller, tinent d’alcalde de Pineda de Mar 
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3. Òscar Gil Sotillo, regidor de Montcada i Reixac 
4. Ramon Majà i Esteve, tinent d’alcalde de Vilanova del Vallès 

 
6. OBSERVATORI DE LA SEGURETAT VIÀRIA  (Departament d’Interior) 

Manel Haro Ruiz, sotsinspector cap DTR-IUPA (divisió de trànsit i prevenció i accidentalitat) de Barcelona  
 

7. COMISSIÓ DE TOPONÍMIA (Departament de Cultura) 
Teodoro Romero Hernández, alcalde de Santa Margarida de Montbui 
 

8. CONSELL RECTOR DE L’INSTITUT CARTOGRÀFIC I GEOLÒGIC DE CATALUNYA (Departament de Territori i 
Sostenibilitat) 
Victor Orrit i Ambrosio, regidor de Tremp  

 
9. CONSELL ASSESSOR DE L’INSTITUT PER AL DESENVOLUPAMENT DE LES COMARQUES DE L’EBRE (IDECE) 

(Departament de Territori i Sostenibilitat) 

TITULARS 
1. Juan Castor Gonell, alcalde de Sant Jaume d’Enveja  
2. Albert Salvadó i Fernández, regidor de Sant Carles de 

la Ràpita 

SUPLENTS 
1. Teresa Esmel Casanova, alcaldessa del Godall  
2. Francesc A. Gas Ferré, alcalde de Roquetes  

 

10. CONSELL D’ADMINISTRACIÓ DEL SERVEI METEOROLÒGIC DE CATALUNYA (Departament de Territori i 

Sostenibilitat) 

Ma. Vicenta Villar Moratalla, cap de protecció civil de Terrassa 

 
11. SUBCOMISSIÓ DE COOPERACIÓ I RÈGIM ECONÒMIC DE LA COMISSIÓ DE GOVERN LOCAL 

1. Miquel Arisa Coma, alcalde de Centelles  
2. Antoni Masana i Ubach, alcalde de Vacarises 

 
12. COMITÈ EXECUTIU DE PORTS DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA 

TITULAR 
Joan Garcia Rey, Director de Serveis d’Inversions i Xarxes 
de Transport de Barcelona 

SUPLENT 
David Bote Paz, alcalde de Mataró  

 
13. COMITÈ DE SEGUIMENT del Programa Operatiu Fons Social Europeu (FSE) Catalunya 2014-2020 

TITULAR 
Esther Pujol Martí Presidenta de l’Àmbit Desenvolupament 
Econòmic i Ocupació i alcaldessa de Tiana 

SUPLENT 
Josep Torrecillas Moreno, Coordinador de l’Àmbit 
Desenvolupament Econòmic i Ocupació 

 
14. COMISSIÓ DE COORDINACIÓ AMB ELS ENS LOCALS 

TITULAR 
Candela López Tagliafico, alcaldessa de Castelldefels 

SUPLENT 
Josep Manel Abad Navarrete, tècnic de l’FMC 

 
15. CONSELL DE COOPERACIÓ AL DESENVOLUPAMENT 

TITULAR 
Candela López Tagliafico, alcaldessa de Castelldefels 

SUPLENT 
Josep Manel Abad Navarrete, tècnic de l’FMC 

Ara procedeix la designació de la representació de l’entitat en els següents òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya, que a continuació s’especificaran, a l’efecte del qual es procedirà d’igual 
manera amb les propostes formulades pels diferents grups i la Resolució de Presidència, del contingut del qual 
se’n donarà compte en el proper Comitè Executiu de l’FMC:  
 

1. Comissió de Delimitació Territorial  

2. Consell Rector del Sistema Estadística de Catalunya  
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3. Consell Rector de l’Escola d’Administració Pública de Catalunya 

4. Consell per a l’ús Sostenible de l’Aigua  

5. Consell de la Gent Gran  

6. Consell General de Serveis Socials  

7. Consell General de l’Institut Català de les Empreses Culturals  

8. Taula Pla Integral de les Arts Visuals 

9. Comissió Institucional del Sistema d’Equipaments Escènics i Musicals 

10. Plenari Junta de Museus de Catalunya  

11. Grup de Treball del Pla Penedès  

12. Taula de Ciutadania i Immigració (Plenari)  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en la 2a Fase.  

Segon.- Facultar el President àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri.  

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, els efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat segon d’aquest acord. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que ja hem tancat aquesta fase però que és una feina molt llarga perquè s’ha de parlar amb 
molts companys i companyes. A la documentació hi ha la proposta de la segona fase i ara estem treballant en la 
tercera fase per poder portar-la en la propera reunió del Comitè Executiu. La tercera fase seria Comissió de 
Delimitació Territorial; Consell Rector del Sistema Estadística de Catalunya; Consell Rector de l’Escola 
d’Administració Pública de Catalunya; Consell per a l’ús Sostenible de l’Aigua; Consell de la Gent Gran; Consell 
General de Serveis Socials; Consell General de l’Institut Català de les Empreses Culturals; Taula Pla Integral de 
les Arts Visuals; Comissió Institucional del Sistema d’Equipaments Escènics i Musicals; Plenari Junta de Museus 
de Catalunya; Grup de Treball del Pla Penedès i Taula de Ciutadania i Immigració (Plenari). 

El  Secretari General pren la paraula i informa que d’aquesta tercera fase ja s’ha pogut avançar en alguns 
nomenaments ja que s’han parlat amb els diferents grups. El primer seria el CPNL amb Francesc Arolas Pou, 
regidor d’Educació de Granollers, Àlex Garrido Serra, alcalde de Manlleu, Manuel Martínez Díaz, regidor de Sant 
Feliu de Llobregat i Berta Sureda Berna, Comissionada de Cultura de l’Ajuntament de Barcelona. Pel que fa al 
Consell Rector EAPC, es configura una representació exclusivament política on hi serien els presidents de dos 
àmbits de l’FMC, Bon Govern i Innovació Democràtica i Serveis Econòmics i Funció Pública, Fèlix Alonso 
Cantorné, alcalde d’Altafulla i Martí Carnicer Vidal, alcalde del Vendrell, respectivament; també Eduard Rivas, 
alcalde d’Esparreguera i vicepresident primer de l’àmbit de Bon Govern i Innovació Democràtica, i Silvia Folch 
Sánchez, que és la 1a tinent d’alcalde del Masnou i nova vicepresidenta 2a de l’àmbit de Serveis Econòmics, en 
substitució de Jaume Domènech, Alcalde de Falset .  

En el Consell de la Gent Gran, seria la presidenta de l’àmbit de Drets socials, Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa 
de Sant Boi de Llobregat, com a titular i, com a suplent, José Antonio Montero Domínguez, alcalde de Montornès 
del Vallès i vicepresident 1r de l’àmbit de Drets Socials. En el Consell per a l’Ús sostenible de l’aigua, continuaria 
un regidor de l’ajuntament de Viladecans, José Luis Atienza Ferrero,  i el que ara representa a nivell tècnic, 
substituint al gerent –que es va jubilar- del Consorci per a la Defensa del riu Besòs, Àlbert Solà, que és ara el 
tècnic expert en el si de la Comissió. Hi ha dues designacions individuals, una per a la Junta de Museus i una 
altra per a la de biblioteques, que hi seria l’alcalde de Manlleu i que es mantindria aquesta representació. La 
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resta s’han de continuar fent les tasques per cobrir i fer els nomenaments. No cobriríem encara la Comissió de 
Delimitació Territorial. 

El President explica que la norma general que s’està seguint –a part de la coordinació amb els grups polítics-  és 
actuar en funció de l’interès dels electes, doncs considerem que és el correcte, perquè si algú té interès en 
participar en alguna comissió mixta ho pugui fer i, també, ens adonem que aquests documents que portem a 
l’executiva són documents vius perquè s’ha hagut de fer algun ajust o algun canvi. 

 

4. Donar compte de la Resolució de la Presidència sobre la liquidació del pressupost de l’entitat de 
l’exercici 2015 

Vist l’expedient relatiu a la liquidació del pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici 2015, l’informe de la qual 
es va donar compte en el Comitè Executiu de data 5 de febrer de 2016. 

Atès que la Presidència de l’entitat, a proposta de la Secretaria General, mitjançant Resolució de data 15 de 
febrer de 2016, va aprovar el document de liquidació del pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic 
de 2015 en els termes en els quals ha estat informada favorablement per l’Administració de Serveis i la 
Secretaria General d’aquesta entitat, sense variacions de l’informe donat compte en el Comitè Executiu de data 5 
de febrer de 2016. El document de liquidació incorpora el Memoràndum justificatiu; el quadre comptable 
corresponent al tancament de l’exercici 2015 i l’acta d’arqueig a data 31 de desembre de 2015 amb certificacions 
de les entitats financeres. 

En conseqüència, procedeix donar compte al Comitè Executiu de la dita Resolució de la Presidència, del següent 
tenor literal: “Vist l’expedient relatiu a la liquidació del Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic de 
2015. Atès que de conformitat amb el Memoràndum d’aquesta liquidació elaborat per l’Administració de Serveis i 
la Secretaria General d’aquesta entitat, es considera procedent l’aprovació de la liquidació en els termes en els 
quals ha estat informada favorablement. Atès que a l’esmentat document de liquidació s’afegeix l’acta d’arqueig 
realitzada en referència a 31 de desembre de 2015, en la qual s’han revisat les conciliacions bancàries a la 
mateixa data, i que contenen com a elements de quadre els següents: 1) Certificacions de la posició financera de 
l’FMC emeses per les entitats financeres a 31 de desembre de 2015; 2) Extractes bancaris en cadascun dels 
comptes de caixa i bancs del període 1 de gener a 31 de desembre de 2015; 3) Models d’arqueig complimentats 
per l’Administració de Serveis de l’FMC. Segons els serveis fiscals d’aquesta entitat, una vegada revisades les 
dites conciliacions, es considera correcte aquest acta d’arqueig que conté el resum de les conciliacions 
realitzades amb una existència final en entitats financeres a 31 de desembre de 2015 de 2.167.891,66 euros. En 
virtut d’això, RESOLC: Primer.- Aprovar la liquidació del Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic 
de 2015 en els termes en els quals ha estat informada favorablement per l’Administració de Serveis i la 
Secretaria General d’aquesta entitat, la quan incorpora els següents documents: Memoràndum d’aquesta 
liquidació elaborat per l’Administració de Serveis i la Secretaria General d’aquesta entitat; Quadre comptable 
corresponent al tancament de l’exercici 2015; Acta d’arqueig a data de 31 de desembre de 2015 amb 
certificacions de les entitats financeres, que s’incorporen en Annex I d’aquesta Resolució i que s’integren a la 
mateixa a tots els efectes legals. Segon.- Donar compte d’aquesta resolució en la primera sessió del Comitè 
Executiu de l’entitat que se celebri. “ 

Vistes les normes generals de funcionament administratiu i control de l’entitat i d’altres d’aplicació, i de 
conformitat amb l’informe emès per la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció del següent 
acord: 

Únic.- Acordar l’assabentat i prendre raó del contingut de l’expedient de liquidació de l’exercici 2015 aprovat per 
Resolució de la Presidència de data 15 de febrer de 2016 i els seus annexos, la publicació dels quals es 
realitzarà de manera íntegra en el Portal de Transparència de l’entitat.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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El President explica que a la documentació hi ha el quadre de tancament de la liquidació corresponent a 
l’exercici 2015 més l’acta d’arqueig, que serà objecte d’auditoria quan es formuli el compte general. El Secretari 
General pren la paraula i explica que ja es va lliurar un avanç d’aquest tancament en el Comitè Executiu del 5 de 
febrer passat i ara el que fem és donar compte formalment del tancament amb la Resolució de la Presidència 
amb el document que afegirem al document pressupostari. A partir d’ara, comença tot el procés normal 
d’auditoria financera que acompanyarà el compte que passarà abans del dia 30 de juny a aprovació de 
l’Assemblea General de la Federació. Segons aquestes dades, la situació econòmica de la Federació és prou 
satisfactòria; no ho diem nosaltres, sinó que ho diuen els interventors que ens han donat la verificació al projecte 
de pressupost del 2016. 

 

5. Projecte de pressupost de l’entitat per a l’exercici 2016 

L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea General. 
D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2016 de conformitat amb l’estructura i 
recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i Tresorers de 
l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 de setembre de 
2014. 

D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla General 
Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma instantània i 
automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de conversió. Així, la nova 
estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de tota l’activitat econòmica 
financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de les mesures correctores que 
siguin necessàries; tot això a partir de la informació proporcionada per la comptabilitat i dels indicadors d’activitat 
associats als objectius. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

  

ACTIVITAT 1 
FORMACIÓ I 
ACTIVITATS 

ASSISTENCIALS 

ACTIVITAT 2 
COMUNICACIÓ I 

PROJECCIÓ 
INSTITUCIONAL 

ACTIVITAT 3 
SERVEIS 

GENERALS I 
SUPORT LOCAL TOTAL 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC     

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.542.604,75 1.542.604,75 

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 131.675,00 0,00 0,00 131.675,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 94.000,00 50.000,00 0,00 144.000,00 

Ingressos financers 0,00 0,00 3.500,00 3.500,00 

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 2.000,00 2.000,00 

TOTAL INGRESSOS 225.675,00 50.000,00 1.848.104,75 2.123.779,75 

 ESTAT DE DESPESES. Compte PGC     

Despeses de personal 44.256,12 59.716,42 835.908,08 939.880,62 

Formació, Jornades 267.422,90 0,00 0,00 292.422,90 

Aportacions a entitats 0,00 0,00 216.052,00 216.052,00 

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 194.000,00 194.000,00 

Despeses de funcionament 0,00 28.000,00 112.830,81 140.830,81 

Serveis externs 40.000,00 0,00 77.000,00 117.000,00 

Publicacions 0,00 84.000,00 0,00 84.000,00 

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 46.000,00 46.000,00 
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Altres despeses 1.000,00 0,00 285.545,33 286.545,33 

TOTAL DESPESES 352.679,02 171.716,42 1.767.336,22 2.316.731,66 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -127.004,02 -121.716,42 80.768,53 -192.951,91 

INVERSIONS. Compte PGC     

Inversions 0,00 0,00 17.000,00 17.000,00 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 
AMORTITZACIÓ 0,00 0,00 -20.154,62 -20.154,62 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -127.004,02 -121.716,42 83.923,15 -189.797,29 

Quadre 1 

A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes generals de funcionament i control 
de l’entitat aprovades pel Comitè Executiu en data 16 de desembre de 2014 de gestió que, juntament amb les 
Instruccions de contractació aprovades pel Comitè Executiu en data 28 d’octubre de 2014 introdueixen un marc 
regulador que pretén facilitar la transparència i el control de l’activitat de l’entitat d’acord amb els compromisos de 
nova governança de l’FMC. 

 

 

Quadre 2 

 

D’acord amb tot això, proposo al Comitè Executiu l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- APROVAR el projecte de pressupost de l’entitat per a l’exercici econòmic 2016 i elevar-lo a l’Assemblea 
General per a la seva aprovació d’acord amb l’article 25 dels Estatuts de l’entitat, de conformitat amb l’Annex I 
que s’adjunta a la proposta, amb un total de 83 folis, rubricats i segellats pel Secretari General, a tots els efectes 
legals.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que amb tota aquesta documentació del pressupost que tenen a les mans es vol refermar el 
compromís que va adquirir com a President d’ajustar l’estructura a les necessitats i al moment actual que s’està 
vivint, tant sigui a nivell de personal com de despeses que tenen a veure amb el funcionament de la Federació. 
El pressupost té una novetat molt i molt important, que és que per primera vegada –sempre hem estat congelant 
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les quotes-; nosaltres tenim una diferència amb l’ACM: nosaltres som menys associats que l’ACM, però tenim els 
municipis més grans en població; i la quota pel que fa als municipis petits, pràcticament coincideix, però quan 
això ho extrapolem als municipis grans, hi ha diferència. En una reflexió que vam compartir en l’última reunió de 
vicepresidents de que primer, la situació econòmica de la Federació de Municipis és bona;  el marge que ens 
ofereix aquest bona situació econòmic-financera ens permetria un any de despeses sense obtenir ingressos. 
Això és bo posar-ho sobre la taula perquè demostra bona gestió econòmica-; si podem anar ajustant també que 
les quotes vagin cada vegada més a la par amb les quotes de l’ACM, també està bé, en molts aspectes. La 
reducció de quotes que contempla el pressupost és del 16 per cent – uns 200.000 euros aproximadament; una 
quantitat que alliberaríem als municipis i que podrien destinar a d’altres finalitats, socials o d’altres que cada  
municipi consideri més convenient. Aquest ajust a la baixa dels nostres ingressos, si més no econòmicament, el 
pressupost ens ho permet i el pressupost que presentem parteix com a previsió de tancament en negatiu però el 
repte de l’entitat és en l’exercici anar reduint les despeses que siguin possibles per poder tancar correctament. 
Els fons de maniobra que tenim i les mesures d’ajust de la despesa ens ho permet. També una despesa de 
personal  limitada i que s’ha anat reduint en aquests tres darrers exercicis. El que faríem, doncs, és que aquesta 
línia de congelació que hem mantingut baixar-la, i això vol dir que el pressupost de l’entitat també baixarà una 
mica. En alguns temes, com veureu en els quadres comparatius, ja s’ha fet un esforç important de rebaixa de la 
despesa i, per tant, estem en condicions de poder dir que arribarem a aquests objectius. Per cert, si en el 
tancament de l’any vinent es veu el tancament en negatiu, a causa de la reducció de les quotes; el repte és que 
aconseguim que l’estalvi de la despesa ens permeti equilibrar, amb una bona gestió, les dades a final de 
l’exercici.  

El President informa que vam signar un conveni amb el CSITAL on estem integrats i treballem conjuntament tant 
en els tancaments com en el pressupost. El Comitè Executiu ha d’elevar a l’Assemblea el pressupost, que és qui 
té la potestat per aprovar-lo; el Comitè Executiu no aprova el pressupost.  Dins la col·laboració amb el CSITAL 
hem encarregat també un informe tècnic del projecte de pressupost de la Federació per a l’exercici 2016. Informe 
que teniu a la vostra disposició i que és favorable al projecte de pressupost que es presenta.  

L’alcalde de Vacarisses i vicepresident de l’entitat, Antoni Masana, comenta que en línies generals el seu grup –
ERC- està a favor i que l’únic que qüestionen són els 210 mil euros que l’FMC paga a la FEMP i que consideren 
que són uns diners que es podrien quedar a l’entitat i invertir-los en formació; però en línies generals reitera que 
estan d’acord però volen puntualitzar aquesta qüestió de la quota que es paga a la  FEMP. 

El President comenta que és un posicionament històric i farà la defensa que sempre ha fet. Posa de manifest el 
paper que hem de tenir com a membres de la FEMP que som, no és que ens apuntem a una entitat, sinó que 
som part d’aquesta entitat. Per tant, considera que el que hem de fer, en la mesura que ens sigui possible, és el 
paper que comencem a tenir, que és el de liderar una reivindicació que ara el mapa d’entitats municipalistes 
d’Espanya ens permet; és a dir, pels colors polítics i pels equilibris que hi ha, ens permet fer uns actes de 
reivindicació en aquest sentit amb el govern actual i que ha de continuar si finalment totes les coses que 
s’aprovin a Madrid ens afecten. Aquest paper l’hem de tenir, a part de la representació que molts i moltes tenim a 
la FEMP i que ens permet, també, tenir informació de primera mà. 

L’alcalde de Tona i vicepresident de l’entitat, Josep Salom, felicita en primer lloc la gestió que s’ha fet els últims 
anys perquè per presentar un balanç de tancament com el que es presenta -i a més amb uns indicatius clars de 
que s’ha reduït la despesa més supèrflua- és positiu i s’ha de felicitar. El seu grup –CiU- donarà suport al 
pressupost i vol fer un suggeriment bàsicament en la relació amb el fet que es rebaixin les quotes que, per tant, 
s’ingressaran menys diners. Tota vegada que es presenta un pressupost que no quadra i que tanca una mica 
amb dèficit, que no tinguem algun problema per cobrir aquest tema i, en tot cas, suggereix modestament i 
humilment que si tenim superàvit i les finances de l’entitat són bones -com s’ha explicat i mostren els gràfics, i 
ens podem permetre fins i tot de baixa quotes-, suggereix que també es podria plantejar oferir algun servei més 
que els ajuntaments puguin necessitar, perquè si tenim una bona musculatura i una bona salut de l’estat 
econòmic baixem quotes però també podem augmentar serveis. 

El Secretari General intervé en relació amb la nova estructura pressupostària de l’entitat des del 2015. D’una 
banda, destaca que aquest és el segon projecte de pressupost d’acord amb aquesta estructura d’intentar 
treballar per objectius, de discriminar la despesa per fer-la més transparent – fugint d’utilitzar partides de 200 o 
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300 mil euros, per exemple amb una qualificació excessivament oberta. La nova estructura pressupostària 
intenta explicar en què es gasta, oferint major informació de què i com es gasta. Ara hem de descriure el 
projecte, hem de fer el programa, hem de fer un pressupost. Aquests són uns usos que abans no hi eren i aquest 
és el segon exercici pressupostari que anem construint d’aquesta nova manera – això porta temps - Hem de 
destacar la valoració que fan els interventors d’administració local que sempre tenen aquesta rigidesa tan 
enutjosa de vegades i tan necessària sempre, que ja han proposat alguns elements de millora des del punt de 
vista tècnic i ho hem encabit. Llavors, què vol dir quan l’informe diu que tenim marge per no tancar el pressupost 
amb desequilibri, doncs vol dir, a tall d’exemple, que si hem previst una dotació en personal de 25 mil euros –que 
és una previsió que cada any fem- i hi ha una baixa, aquesta és molt probable que no es cobreixi; tal i com va 
passar l’any passat, que van haver baixes i que no es van cobrir amb substitucions. Nosaltres treballarem des 
del punt de vista de la gestió perquè la dotació de les partides –perquè n’hi ha d’altres- no s’esgotin. Si s’esgota 
una partida fem una modificació de crèdit igual que en un ajuntament, tot i que per a una entitat com la nostra no 
és obligatori. 

El President intervé per donar relleu al tema dels serveis; la millora continua en això i és important; i per això el 
que estem fent és igualar quotes amb l’ACM i anar ampliant serveis. Ara, per exemple, en relació amb la 
comunicació, no només amb l’APP, sinó que s’està fent un esforç per anar millorant –en la mesura del possible- 
tots els temes de comunicació i, després, hi ha un tema d’electes que, com ha dit el Secretari, vam fer una 
primera presentació de formació d’habilitats directives directament a alcaldes, regidors, en temes de 
comunicació, en temes de direcció de reunions, tot un quadre de formació que fins ara no l’hem tingut però que 
és molt personal i molt fet a mida i que volem impulsar bé. Ens havien fet una proposta i no ens va acabar 
d’agradar i ara estem treballant altres propostes i això també seran serveis que anirem oferint. De tota manera, 
amb satisfacció podem dir que, si fins i tot podem rebaixar quotes, econòmicament l’entitat està bé. Per tant, 
qualsevol proposta, idea, necessitat que tingueu com ajuntament ens ho traslladeu, perquè nosaltres no tenim 
altra objectiu que ser útils. Per tant, quan hi ha una dificultat en algun lloc, hem d’estar. Per exemple, l’altre dia hi 
havia la preocupació pels bars portàtils, això que s’ha posat de moda ara de les caravanes de menjar, i que la 
gent no sap com regular-lo. Aquí hem d’estar àgils i hem de ser útils.  

L’alcalde de Vacarisses, Toni Masana, manifesta que la problemàtica derivada de les ocupacions d’immobles i 
amb les diferents tipologies -perquè no només són les persones que han estat desnonades, sinó que ja és una 
altra tipologia - requereix d’un tractament sobre el qual els municipis han de disposar d’assessorament complex. 
Hem demanat al Secretari General fer una posada en comú amb el secretari de l’Ajuntament perquè es pugui 
implementar alguna acció formativa o d’assistència tècnica perquè molts municipis estan desbordats i no saben 
cap a on tirar ni com fer-ho.  

L’alcaldessa de Montcada i Reixac, Laura Campos, creu que estaria bé abordar el procés de gestió directa dels 
serveis municipals, l’anomenada remunicipalització de serveis, per ajudar als municipis que vulguin a internalitzar 
la prestació de molts serveis municipals, evitant que l’LRSAL sigui un obstacle a l’autonomia local i a l’exercici de 
l’autoorganització dels ajuntaments quan prenen una decisió sobre la gestió directa o indirecta d’aquests serveis. 

El President clou el debat demanant als serveis tècnics de l’FMC que es faci arribar un correu electrònic a tots 
els membres perquè en el termini d’uns 15 dies es facin arribar a l’FMC temes que puguin ser d’interès i que 
puguin afectar els municipis i poder començar a preparar petites sessions a la mateixa seu de l’FMC. 

 

6. Donar compte del tancament i justificació del Pla AFEDAP 2015 

Els fons AFEDAP que han subvencionat el Pla de formació 2015 han permès executar una despesa directa de 
0108.867,34 euros, és a dir un 86,96% del total de la subvenció atorgada, o el que és el mateix de cada 100 
euros que s’han atorgat 86 d’ells s’han destinat a l’execució directa de l’acció i els 14 euros restants s’han 
destinat a satisfer els costos indirectes de la seva execució. Per tant, un any més la pràctica totalitat de la 
subvenció concedida per executar el Pla de formació s’ha destinat a satisfer les despeses directes de les accions 
formatives, com ara formadors, mitjans materials i materials didàctics, desplaçament de formadors, lloguers 
d’instal·lacions, etc. I com a novetat, d’aquest 2015, s’ha reduït el cost de les despeses indirectes, que han baixat 
el seu pes específic en el conjunt del Pla a un 13,04% del total. 
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En el següent quadre-resum s’esquematitza l’execució del Pla de formació 2015 de l’FMC que ha estat finançat 
amb fons de l’AFEDAP. 

En un primer bloc (assenyalat amb color gris) podem trobar un resum de les “despeses d’accions formatives”, 
que són aquelles despeses que directament s’imputen a les accions formatives (com ara formadors, mitjans i 
materials didàctics, allotjaments, etc.), així com el percentatge que cadascuna d’elles representen en el conjunt 
del Pla. 

En un segon bloc, es concreten les “despeses generals”, és a dir, aquell conjunt de despeses que indirectament 
són necessàries per executar el conjunt del Pla de formació (com ara el cost del personal de suport, els lloguers 
d’instal·lacions i equipament, les assegurances, la publicitat i la difusió, etc.). Igualment, també es concreten el 
percentatge de cadascuna d’aquestes despeses sobre el conjunt del Pla. 

 

Conceptes de despesa Despeses justificades % 

1. Formadors interns i externs 59.952,64 € 47,89 

2. Mitjans i materials didàctics 22.625,93 € 18,07 

3. Elaboració de continguts on-line 0,00 € 0 

4. Allotjament, manutenció i desplaçament 450,39 € 0,36 

5. Lloguers d'instal·lacions i equipament 25.838,38 € 20,64 

SUBTOTAL DESPESES D'ACCIONS FORMATIVES (a) 108.867,34 € 86,96 

6. Contractació amb tercers per a la realització d'activitats complementàries 0,00 € 0 

SUBTOTAL DESPESES D'ACTIVITATS COMPLEMENTÀRIES (b) 0,00 € 0 

SUBTOTAL DESPESES DIRECTES (c = a + b) 108.867,34 € 86,96 

7. Personal de suport 11.779,50 € 9,41 

8. Lloguers d'instal·lacions i equipament 0,00 € 0 

9. Assegurances 424,61 € 0,34 

10. Publicitat i difusió 0,00 € 0 

11. Avaluació i control 2.038,14 € 1,63 

12. Altres despeses indirectes. 2.087,00 € 1,67 

SUBTOTAL DESPESES GENERALS (d) 16.329,25 € 13,04 

PRESSUPOST TOTAL DEL PLA DE FORMACIÓ (c+d) 125.196,59 € 100 

 

Les despeses necessàries per al desenvolupament de les accions formatives ascendeixen a uns 6.329,25 euros, 
un 13,04% del total del programa, el que suposa disminuir el costos totals d’execució del Pla de formació, 
situant-se per sota de la mitjana dels exercicis anteriors.  

Malgrat que l’FMC també ha contribuït amb fons propis al Pla de Formació de 2015, l’oferta formativa ha 
continuat caient en nombre d’accions i s'ha situat en les 14 accions formatives, tornat a nivells similars als de 
l’any 2000.  

L’aprovació durant l’any 2015 d’un nou marc jurídic estatal dels fons de formació continua ha provocat que la 
convocatòria i l’adjudicació dels fons per part de l’Escola d’Administració Pública de Catalunya s’endarrerís fins a 
finals del mes de setembre de 2015. Aquest fet ha provocat que la programació inicialment prevista no s’hagi 
pogut executar en la seva totalitat per exigències de compliment dels tràmits procedimentals que la modificació 
introduïda en els fons AFEDAP ha comportat. 

Davant d’aquest panorama els òrgans de govern de l’FMC van optar per la prudència i van limitar l’oferta (i 
l’adjudicació) d’accions formatives, concentrant el gruix de l’execució de l’oferta formativa en els mesos de 
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setembre, octubre, novembre i desembre. Aquesta concentració en el temps i l’espai tampoc ha permès oferir 
una oferta àmplia, fet que ha provocat també una disminució en el nombre d’accions formatives que, 
generalment, acostumava a fer la nostra entitat. És a dir, si l'any 2011 es van fer 69 accions (o 94 edicions), el 
2012 es van realitzar 27 accions formatives (o 34 edicions), l’any 2013 es van executar 30 accions (37 edicions); 
l’any 2014 va realitzar 23 accions (amb 33 edicions); aquest any 2015, s’han executat 14 accions i 15 edicions. 

Aquest any 2015 s’han programat un total de 14 accions formatives i 15 edicions, el que ha representat una 
participació d’uns 1200 participants, dels quals un 64,4% ha obtingut un certificat. Pel que fa a les accions 
formatives programades, s’ha de dir que les mateixes responen a un estudi de detecció de necessitats que es va 
realitzar abans de presentar el Pla. Les accions que s’han programat són les següents: 

 

Curs a Curs Inscrits Hores 
Tipologia acció formativa 

 

Administració electrònica. Gestió per processos  27 20 Administració electrònica 

Consum responsable: Optimitzar la despesa i millora l'eficiència  13 8 
Responsabilitat social i 
mediambiental 

Curs pràctic per a la valoració de PAU's en l’àmbit local  42 25 
Responsabilitat social i 
mediambiental 

Procediment administratiu aplicat a les entitats locals  41 25 Jurídic procedimental 

Transparència en la contractació pública  29 20 Transparència i bon govern 

Qualificació i certificació de l'eficiència energètica d'edificis  47 40 
Responsabilitat social i 
mediambiental 

Curs d’electrotècnia aplicada a les instal·lacions d’enllumenat exterior  43 25 
Responsabilitat social i 
mediambiental 

El model de l’Administració pública deliberativa. Valors, transparència i participació 
en la gestió pública  

27 15 
Transparència i bon govern 

El Model d'estils relacionals. Descobrir, comunicar-se i motivar  28 5 RRHH 

Ètica i codis de conducta: com construir sistemes d’integritat institucional als governs 
locals  

13 10 
Transparència i bon govern 

La gestió de la transparència «passiva» als governs locals: dret d'accés a la 
informació pública i la protecció de dades  

31 5 
Transparència i bon govern 

Seminari de Funció Pública Local   375 4 RRHH 

Seminari Tècnic Local  242 40 Urbanisme i Medi ambient 

Seminari de Relacions col·lectives  203 12 RRHH 

Total cursos  1161 254  

 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Donar compte del tancament i justificació del Pla AFEDAP 2015 conforme al text que en Annex I s’adjunta 
a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que aquest tema tampoc havia passat mai pel Comitè Executiu i vol prendre el compromís 
de fer-ho cada any. Es tracta del tancament i la justificació del Pla de Formació 2015 i de donar-li un tancament 
oficial a la subvenció. 
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El Secretari General explica que del pla AFEDAP es fa sempre una programació ben preparada perquè és un pla 
que va a l’Escola d’Administració Pública i a l’INAP. Són plans de formació pactats amb els sindicats i l’any 2015 
ha tingut una singularitat, i és que el Govern central va fer una retallada important i va intentar, fins a cert punt, 
posar en perill la viabilitat d’aquests plans de formació, per diverses raons. Això va motivar que una última 
esmena al final del setembre al Senat, que la normativa sortís i l’habilitació dels fons sortissin a l’octubre i, per 
complir amb la llei, que només tinguéssim octubre, novembre i desembre per executar el programa que 
inicialment havíem pactat amb l’EAPC i els sindicats. Nosaltres ens vam avançar, veient com venien les coses i 
no vam agafar les 30 accions de formació, sinó unes 24 accions formatives, les quals es van executar de manera 
correcta. Ara, aquest Pla del 2015 s’audita. Abans només feia l’auditoria l’INAP i ara també la fa l’EAPC, cosa 
que vam considerar que era bo. Ara el que hem fet és tancar la liquidació i la documentació la posarem a l’abast 
de l’EAPC i dels auditors. Però la informació rellevant és aquesta, que els programes de formació de l’AFEDAP 
que venien donats i que eren diners per a la formació dels funcionaris, ara estan en una situació crítica en la que 
no sabem què passarà, amb motiu d’aquesta visió rara o contrària per part del Govern de donar continuïtat. Tant 
l’ACM com nosaltres hem fet costat a l’EAPC per intentar que la territorialització d’aquests fons permetés una 
distribució amb una mica més d’autonomia perquè, al cap i a la fi, són fons que es nodreixen de les aportacions 
dels treballadors públics. En el 2016, tot i la intenció de tirar endavant la Comissió Paritària que hi ha dins de 
l’EAPC, encara no s’ha posat en marxa el Pla de Formació del 2016. Hem previst en el pressupost una quantitat 
semblant a la de l’any passat. 

Surt de la sala l’alcaldessa de Montcada i Reixac (13.30h) 

 

7. Informe sobre la participació dels els ens locals de Catalunya en els Tributs de l’Estat: anàlisi del 
model i propostes de millora, elaborat pel CSITAL per a les entitats municipalistes 

En execució del conveni formalitzat entre l’FMC, l’ACM i el CSITAL de Catalunya per a l’elaboració d’un informe 
sobre la participació dels ens locals en la PIE, aquest Col·legi professional ha lliurat a les entitats municipalistes 
un informe sobre la participació dels ens locals de Catalunya en els tributs de l’Estat: anàlisi del model i 
propostes de millora. 

Del contingut d’aquest informe són destacables algunes de les seves conclusions i propostes, atenent que els 
recursos procedents de les transferències incondicionades que es materialitzen en l’àmbit estatal en la PTE 
tenen com a objectiu, per una banda, garantir la suficiència financera de les entitats locals i, d’altra banda, 
contribuir a la distribució equitativa dels recursos financers entre els diferents nivells de govern –equitat vertical- i 
entre els governs del mateix nivell –equitat horitzontal-. 

De les conclusions de l’informe en destaquen les deficiències observades per assegurar, precisament, aquesta 
equitat, tant vertical com horitzontal. Val a dir que la indeterminació del nivell de suficiència financera provoca 
elements d’inseguretat en el sistema que, afegits a la complexitat dels mètodes de càlcul de la ITE i de les 
variables (esforç fiscal  i invers de la capacitat de finançament) que intervenen en l’assignació individual, acaben 
per incidir de forma notable en la determinació i evolució de les transferències de la PTE. 

L’informe destaca, també, una inflexibilitat i unilateralitat en el procediment de devolució dels saldos deutors de la 
liquidació de la PTE que, juntament amb la desconnexió entre la forma de determinar la compensació per pèrdua 
de recaptació derivada de la reforma de l’IAE i la naturalesa i evolució d’aquest impost provoca que les 
administracions locals no disposin d’elements d’informació precisa per planificar l’entrada de fluxos d’ingrés per 
aquest concepte en els termes de fiabilitat pressupostària i de rigorositat en la programació que el sistema hauria 
d’assegurar en termes, si més no, de transparència. 

D’acord amb tot això i a la vista dels elements de conclusions i propostes que aquest informe contempla, aquesta 
presidència proposa al Comitè Executiu l’aprovació dels següents acords: 

Primer.- Prendre raó i coneixement de l’Informe sobre la participació dels ens locals de Catalunya en els tributs 
de l’Estat: anàlisi del model i propostes de millora, elaborat pel CSITAL de Catalunya  i que s’adjunta en Annex a 
aquesta proposta. 
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Segon.- Elevar el contingut del mateix a la Comissió d’Hisenda de la FEMP i, simultàniament, al Ministeri 
d’Administracions Públiques per engegar les actuacions més convenients adreçades a la introducció d’elements 
de millora en el sistema de participació dels ens locals de Catalunya en els tributs de l’Estat. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que l’FMC i l’ACM vam encarregar aquest informe alertats per alguns interventors perquè el 
tema de la PIE no acabava de quadrar i aquest és l’informe i l’equip redactor que va designar la Junta de CSITAL 
per elaborar-lo. És l’equip que està col·laborant amb nosaltres en temes de pressupostos i és un informe que 
hem elevat a la FEMP en la nostra reivindicació en dir que estan fent servir un càlcul que no s’ajusta al que 
nosaltres pensem que hauria de ser. Hi ha un annex en el que podreu veure també un exemple del vostre 
municipi com queda i les variacions que hi ha. 

L’Alcalde de Tona, Josep Salom, considera que no ens hauríem de quedar només en l’informe, sinó que cal 
treballar perquè se solucioni aquesta qüestió i demana si s’està fent alguna actuació conjunta amb l’ACM. 

El President explica que el que s’està fent amb l’ACM és mantenir-nos a l’espera per veure què passa amb el 
Govern de l’Estat  i després es treballarà en una estratègia conjunta. 

 

8. Donar compte dels darrers acords del Comitè per a l’acollida de les persones refugiades 

El passat 30 de març es va reunir el Comitè per a l’acollida de les persones refugiades al Palau de Pedralbes on 
l’FMC hi va ser present amb l’assistència i participació del president de l’FMC, Xavier Amor. A l’acte a més 
de les entitats municipalistes i les quatre diputacions catalanes, també hi van assistir l’alcaldessa de Barcelona, 
Ada Colau, els consellers d’Afers Exteriors, Relacions Institucionals i Transparència, la consellera 
d’Ensenyament, el consell d’Interior, el secretari d’Igualtat, Migracions i Ciutadanies, Oriol Amorós, i les principals 
organitzacions del sector que van reafirmar el seu compromís amb les persones refugiades amb l’aprovació 
d’una Declaració.  

El Comitè d’acollida de les persones refugiades actua com a òrgan d’assessorament, participació i de 
coordinació de les administracions públiques catalanes i les entitats i organitzacions socials, i analitza el context 
europeu, espanyol i català pel que fa a les persones refugiades i sol·licitants de protecció internacional, i repassa 
el treball conjunt institucional i els recursos de la societat catalana i les administracions posen a l’abast del 
col·lectiu, entre d’altres qüestions.  

En el marc de la segona reunió del Comitè per a l’acollida de les persones refugiades reunida el passat 30 de 
març, es van tractar els següents punts:  

 Es va consensuar i aprovar el text d’una DECLARACIÓ del Comitè per a l’acollida de les 
persones refugiades a Catalunya que entre d’altres qüestions, s’exigeix el compliment dels tractats 
internacionals i dels drets humans per a les persones migrants amb necessitats de protecció 
internacional que provenen de països en guerra, violència o amb vulneració dels drets humans; es 
demana que els estats de la UE defensin la necessitat d’una operació permanent d’ajut i salvament que 
tingui com a objectiu impedir la pèrdua de vides humanes i la salvaguarda de la integritat física de les 
persones que intenten arribar a la Unió Europea; es manifesta l’oposició a què qualsevol acord que es 
pugui formalitzar per part de la UE amb Turquia comporti la possibilitat de procedir a expulsions 
col·lectives de persones refugiades cap a territori turc; es demana al govern espanyol que admeti les 
quotes determinades per la UE el passat mes de setembre i que ampliï el nombre de refugiats en funció 
de la dimensió de la crisi humanitària; es demana també que tant des de la perspectiva dels estats 
europeus com entre l’estat espanyol, les comunitats autònomes, les administracions locals i les entitats, 
s’estableixin protocols d’actuació per a una adequada coordinació i gestió de l’acolliment.  

 Entre la documentació facilitada en aquest Comitè es troba una síntesi de la situació actual de 
l’acolliment de les persones refugiades, tant en el context europeu, com espanyol i català. Com a 
extracte d’algunes informacions que contempla aquesta documentació, destacar algunes dades com 
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les 17.000 i escaig persones refugiades que l’Estat espanyol haurà d’assumir. També, consta el 
text de la Declaració de la UE-Turquia, de 18 de març de 2016, així com la Declaració conjunta dels 
consellers/res de les CCAA de Catalunya, Aragó, Canàries, Cantàbria, Castilla-La Manxa, 
Extremadura, Navarra, Astúries i País Valencià. Aquesta Declaració conjunta de les CCAA és una 
iniciativa de la consellera de Treball, Afers Socials i Família de de la Generalitat que exigeix la 
implicació de tots els estats per acollir les persones refugiades i anuncia que el Govern de la Generalitat 
vol treballar-hi intensament. En aquesta Declaració conjunta s’exigeix la convocatòria amb caràcter 
urgent de la Conferència Sectorial d’Immigració per poder abordar aquest repte de forma 
coordinada.  

 En el Context Català cal destacar la Declaració del Parlament de Catalunya de suport als Drets dels 
Refugiats de data 3 de febrer de 2016, on el Parlament mostra el seu estupor i indignació per la 
desaparició de més de 10.000 infants refugiats denunciada per la Interpol i considera necessària 
una acció coordinada dels estats per trobar-los i retornar-los a llurs pares o tutors. El Parlament de 
Catalunya en data 17 de març de 2016 aprova la Declaració sobre l’acollida de refugiats a Europa.  

 Cal destacar també, el suport a l’acollida de població refugiada víctima dels conflictes armats a la 
Mediterrània, en les que la relació d’Institucions que han aprovat Mocions al respecte, són 308 
ajuntaments de Catalunya han signat la moció proposada pel Fons Català de Cooperació, l’FMC i 
l’ACM, a tots els ajuntaments i ens supramunicipals.  

 En quant al Pla d’acció Institucional i d’informació territorial, el Comitè ha realitzat sessions en el conjunt 
del territori per a informar a responsables polítics, tècnics municipals i responsables d’entitats, amb una 
ronda de presentacions als Consells d’Alcaldes per explicar l’estructura i l’estratègia de la Generalitat de 
Catalunya per fer front al refugi. També s’han organitzat accions formatives al llarg del territori.  

 En el marc del Comitè d’acollida, i d’acord amb les previsions del punt 2.6 de l’Acord GOV/151/2015, de 
22 de setembre, de Creació del Comitè per a l’acollida de les persones refugiades, s’han creat set 
grups de treball dependents del Comitè: GT1 sobre sensibilització i educació per la 
desenvolupament; GT2- Inventari de recursos; GT3- Acollida; GT4- Salut; GT-5- Ocupació i 
Ocupabilitat, i GT6- Infància, i GT7-Persones Grans.  

 En la trobada també es va presentar la web refugee.gencat.cat, amb la finalitat que pugui esdevenir 
una eina útil d’informació i difusió dels recursos que tant les administracions com les entitats disposen 
per a tota la ciutadania, i en especial, per a les persones sol·licitants de protecció internacional que 
arriben a casa nostra, i com a recurs informatiu i punt de comunicació amb el Comitè per a tècnics 
municipals i altres professionals que treballen en l’àmbit de refugi.  

 Es va presentar les conclusions sobre el posicionament compartit en el marc del Grup de Treball 
de Sensibilització i Educació per al Desenvolupament creat en el marc del Comitè per a l’Acollida de 
les Persones Refugiades. El document recull aspectes tals com, perquè les persones es veuen forçades 
a fugir?, les causes que provoquen el refugi, la realitat d’avui a Catalunya que ha estat sempre un país 
d’acollida; els àmbits competencials com a premissa de garantir el dret d’asil a les persones refugiades 
es fonamenta en el compliment de les legislacions internacionals i estatal per al preservació dels drets i 
de la justícia social. Els titulars d’obligacions són els estats- tant els països d’origen com els països 
d’acollida- ja que són els responsables de respectar, protegir i garantir el compliment dels drets 
humans. En aquest grup s’han treballat aspectes de sensibilització, com quin ha de ser el paper de la 
ciutadania?. El document conclou amb un resum de les “Idees clau al voltant del Refugi”. 

 En el marc d’aquesta trobada també es va presentar el document de treball per al debat sobre el 
disseny i implementació d’una campanya de comunicació amb l’objectiu d’informar i 
sensibilitzar a la Societat Catalana sobre la població refugiada, i en concret sobre l’acollida d’aquestes 
persones a Catalunya.  

 Per últim, però no menys important, sinó amb un caràcter prioritari en aquests moments, es presenta 
l’elaboració d’una fitxa unitària per a recollir un Inventari de Recursos, atesos la multitud d’oferiments 
de tota mena que persones a títol individual, entitats, empreses, etc posaven a disposició de les 
institucions públiques i de les entitats socials per acollir a les persones refugiades.  
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D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Donar compte dels darrers acords del Comitè per a l’acollida de les persones refugiades conforme al text 
que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que vam participar –com s’ha explicat abans- en la Cimera que va convocar la Generalitat 
de Catalunya al Palau de Pedralbes. Tot el tema aquest, tant l’ACM com l’FMC –de fet tot el tema de cooperació- 
històricament està delegat al FCCD. Ens anem coordinant en la mesura que ens és possible i ens deixa el dia a 
dia. Properament farem una trobada la presidenta del FCCD, el president de l’ACM i el President de l’FMC per 
acabar de coordinar. En la Cimera es van acordar els punts que consten a la documentació i tothom estava 
d’acord en què era un tema força complex i que la responsabilitat la tenen Europa i els Estats. També cal tenir 
prudència i portar el tema amb discreció. La intervenció del President de l’FMC va anar molt en la línia de 
reconèixer que si bé en la primera trobada que es va fer va manifestar que hi havia un risc i era que ens 
quedéssim només amb una magnífica foto i per tant teníem un problema, en aquesta Cimera va reconèixer que 
s’havia fet feina (comunicacions en web, informació, etc.). És molt complicat i molt difícil i també es va parlar del 
cens de recursos i des de l’FMC es va demanar que guiéssim els ajuntaments (també amb el FCCD) en com han 
de ser aquests recursos, perquè no val només posar un habitatge a disposició, perquè el que s’ha de fer és una 
feina d’integració. Són persones que no estan en estades temporals com les acollides temporals dels nens del 
Sàhara sinó que es quedaran un temps i, per tant, la integració ha de ser diferent, per entendre’ns.  

Surt de la sala l’alcalde de Sant Julià de Llor i Bonmatí (13.38h) 

 

9. Proposta relativa a la Moció del món local en contra de l’acord entre la UE i l’Estat de Turquia 

La cooperació municipal al desenvolupament i la defensa dels drets humans han estat des de fa més de 25 anys 
pilars bàsics de la cooperació catalana,  a més d’un dels seus principals referents. 

D’ençà de la crisi humanitària provocada per la guerra civil a Síria així com d’altres conflictes internacionals el 
món local ha mostrat la seva sensibilitat i preocupació tant en matèria d’ajut en origen com en refugi i acollida. 

El Fons Català de Cooperació al Desenvolupament (FCCD) com a aglutinador de la cooperació al 
desenvolupament  de les entitats locals i representant, en tant que dipositari de les polítiques de cooperació de 
les dues entitats municipalistes, FMC i ACM,  va mobilitzar-se i ja l’any 2013 va obrir una campanya 
d’emergència per donar suport a la població arran de la guerra civil a Síria en la qual ha continuat treballant des 
de llavors, amb el suport dels municipis catalans.  

El mes de setembre de 2015, des del Fons, a causa dels conflictes armats a la Mediterrània, es van encetar una 
campanya orientada a l’acollida de persones refugiades per tal de coordinar l’acció dels ens locals. També es va 
elaborar i adreçar als ajuntaments catalans una moció de suport a l’acollida de població refugiada víctima dels 
conflictes armats a la Mediterrània. Des d’aleshores, l’acció tant del Fons Català com del conjunt dels 
ajuntaments ha esta encaminada a coordinar i facilitar la integració de les persones refugiades que puguin 
arribar als municipis catalans. 

El passat 18 de març el Consell Europeu va prendre un acord que vulnera la legislació que protegeix les 
persones refugiades i posa en joc els drets humans. A la cimera entre els estats de la Unió Europea i Turquia, 
prèvia a aquest acord, lluny de trobar una sortida que garanteixi el respecte dels drets humans i compleixi amb 
l’obligació dels estats d’acollir les sol·licitants d’asil, la Unió Europea va acordar l’externalització de fronteres i la 
subcontractació d'aquestes responsabilitats a l’Estat turc, xocant frontalment amb l’obligat compliment de la 
Convenció de Ginebra i amb l’article 19.1 de la Carta de Drets Fonamentals de la UE . 
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D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Aprovar, si escau, la moció del món local en contra de l’acord entre la Unió Europea i l’Estat de Turquia, 
en relació a la gestió de la crisi i acollida de refugiats, presentada de manera conjunta per l’FMC, l’ACM i el Fons 
Català de Cooperació al Desenvolupament, conforme al text que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en 
aquesta proposta a tots els efectes legals.  

Segon.- Fer arribar a tots els adherits la moció per si consideren oportuna l’aprovació de la moció. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que ja es va manifestar el rebuig a aquest acord i es va compartir amb els vicepresidents i, 
finalment, amb el FCCD s’ha redactat aquest acord que és una moció que proposem als ajuntaments per si 
consideren adient aprovar-la. 

Relacionat amb aquest tema i, a partir d’ara es mirarà de fer sempre, el President explica que va haver uns dies 
que van haver moltes trucades dels diferents grups i que és un tema de justícia i que s’ha de reivindicar: és 
l’impacte mediàtic que tenen els atemptats en funció d’on succeeixen. En pocs dies va haver un atemptat a 
Brussel·les i un altre al Pakistan i el tractament d’un i l’altre -tot i havent-hi víctimes- va ser molt diferent. Des de 
l’FMC, quan passi alguna cosa d’aquest tipus, nosaltres ho comunicarem als associats. Si després es decreta o 
no es decreta els dies de dol o les banderes a mig pal o els minuts de silenci, nosaltres no entrarem, però sí que 
farem un comunicat de condol i d’estar al costat d’allà on succeeixi. 

 

10. Proposta relativa a la Declaració del Dia d’Europa 2016 

Un any més, el dia 9 de maig es celebra el Dia d’Europa i que va acompanyat d’un conjunt d’activitats arreu del 
territori català amb l’objectiu de que la ciutadania conegui una mica més Europa i les seves institucions. 

Per a la celebració d’aquest Dia d’Europa 2016 el Consell Català del Moviment Europeu ha redactat una 
declaració perquè les institucions li donin un recolzament i s’ha articulin els instruments perquè la ciutadania 
conegui aquesta declaració.     

La declaració ressalta el moment difícil que viu la Unió Europea (UE) fruit de les diverses crisis que pateix 
actualment: crisi dels refugiats, crisi econòmica, així com altres crisis com el terrorisme o la convocatòria d’un 
referèndum el proper mes de juny sobre una possible sortida del Regne Unit de la UE. 

La declaració també posa de manifest la desafecció de la ciutadania europea respecte de la UE fruit de les 
polítiques econòmiques que s’estan duen a terme que han provocat més desigualtats i pobresa i que han danyat 
l’estat del benestar europeu. 

Davant de la situació que viu Europa es fa una crida perquè entre tots salvem la UE a partir de trobar solucions 
per superar les crisis actuals el més aviat possible per aconseguir una Europa més forta, més solidària i més 
unida. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Aprovar, si s’escau, l’adhesió de l’FMC a la Declaració del Dia d’Europa 2016 que s’adjunta en annex I 
a la proposta a tots els efectes legals. 

Segon.- Traslladar, si s’escau, aquesta declaració a totes les entitats membres de l’FMC per fer divulgació si ho 
consideren oportú.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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El President explica que també col·laborem i participem amb el Consell Català del Moviment Europeu, fins i tot 
havíem participat en actes institucionals que es feien a Barcelona. Es tracta d’una adhesió. 

 

11. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 

a) Addenda al Conveni de col·laboració formalitzat en data 22 de desembre de 2014 entre la Federació 
de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona per a l’organització del Seminari de Dret Local  

Vist l’expedient relatiu al conveni regulador del Seminari de Dret Local formalitzat en data 22 de desembre de 
2014 entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona. 

Atès que de conformitat amb la programació prevista la Comissió de Coordinació va acordar celebrar una sessió 
especial relativa a L'aplicació directa de les directives de contractació pública, que es durà a terme el proper dia 
14 d’abril a l’Auditori AXA de Barcelona, a la qual hi ha prop de 800 inscrits; i que aquesta entitat, de la 
Presidència de data 9 de novembre d’enguany ha sol·licitat de la Diputació de Barcelona un ajut per al 
finançament parcial de la despesa total d’aquesta activitat, per import de 4.300.- euros. 

Atès que per part dels serveis de Presidència de la Diputació de Barcelona s’ha proposat la formalització d’una 
Addenda al Conveni de col·laboració vigent de data 22 de desembre de 2014 entre la Federació de Municipis de 
Catalunya i la Diputació de Barcelona per a l’organització del Seminari de Dret Local per tal de regular la 
realització d’aquesta activitat especial i el seu finançament. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència en virtut de la qual s’aprova la minuta de 
l’Addenda al Conveni de col·laboració formalitzat en data 22 de desembre de 2014 entre la Federació de 
Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona per a l’organització del Seminari de Dret Local, per tal de 
regular la col·laboració entre l’FMC i la Diputació de Barcelona per portar a terme una sessió especial del SDL el 
proper dia 14 d’abril de 2015, conforme al text que en annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord 
a tots els efectes legals 

b) Protocol entre l’FMC i el CSITAL per a la redacció d’informe de verificació del projecte de pressupost 
de l’any 2016  

Vist l’expedient relatiu al conveni marc de col·laboració entre el Consell de Col·legi de Secretaris, Interventors i 
Tresorers d’Administració Local (CSITAL CATALUNYA) i la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) signat 
l’1 de setembre de 2014. 

En execució de protocol de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i el Consell de 

Col·legis de Secretaris, Interventors i Tresorers d’Administració Local de Catalunya (CSITAL) per a l’elaboració 
del pressupost de la nostra entitat corresponent a l’exercici 2015, de data 1 de setembre de 2014. 

Considerant convenient comptar amb un informe de verificació del document del pressupost corresponent a 
l’exercici 2016 elaborat pels Serveis Econòmics i la Secretaria General d’aquesta entitat, per tal que aquest 
projecte de pressupost s’ajusti als paràmetres d’estructura i formals que des de l’any 2015 s’han incorporat a la 
gestió de l’entitat tenint en compte que la finalitat principal del nou model emprat a l’any 2015 és incrementar la 
informació de l’activitat econòmic-financera de l’entitat en el marc dels objectius de transparència i nova 
governança de l’entitat. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la resolució Secretaria General de l’FMC en virtut de la qual s’aprova el protocol 
entre l’FMC i el CSITAL per a la redacció d’informe de verificació del projecte de pressupost de l’any 2016, 
conforme al text que en annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals. 

Les propostes s’aproven per unanimitat. 
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En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que el primer és una addenda amb la Diputació de Barcelona per a l’organització de la 
sessió especial del Seminari de Dret Local que, a part de la participació en la jornada, també econòmicament hi 
ha una petita aportació que ajuda a sufragar una mica aquesta despesa. Ahir, que és quan es va celebrar la 
sessió, la Diputació era present a l’acte inaugural.  

El segon és un protocol amb el CSITAL per a la redacció d’un informe de verificació del pressupost de l’FMC 
corresponent a l’exercici 2016. 

En anar a tractar el següent assumpte s’incorpora a la reunió l’Alcaldessa de Montcada i Reixach, Sra. Laura 
Campos. (13.48) 

12. Qüestions sobrevingudes  

QS 1. Declaració de Montcada i Reixac 

“RESOLUCIÓ DE L’FMC SOBRE EL SOTERRAMENT DE LA LÍNIA DE FERROCARRIL CONVENCIONAL 
BARCELONA-PORTBOU AL SEU PAS PER MONTCADA I REIXAC 

Montcada i Reixac està castigada per la seva situació geogràfica. Sortida natural de Barcelona cap al Nord, es 
troba esquarterada tant per accidents geogràfics –dos rius i una riera- com per importants vies de comunicació: 
tres línies de rodalies (Barcelona-Terrassa-Manresa, Barcelona-Vic Ripoll, i Barcelona-Sant Celoni Portbou), 
dues autopistes (C58 i C33), una autovia (C17), carretera nacional (N150).  

Als perjudicis ocasionats per aquestes infraestructures cal sumar-los també els efectes provocats pels 10 
polígons industrials que alberga el municipi així com per la degradació mediambiental que generen les diverses 
pedreres i indústries contaminants, entre les quals destaquen l'estació comarcal depuradora d'aigües residuals; 
la planta de tractament mecànic i biològic de residus municipals; i la cimentera Lafarge que a més de la 
generació de pols derivada de l'activitat productiva s'ha convertit en una incineradora en rebre l'autorització per 
valoritzar residus.  

En el seu moment es va veure l'oportunitat d'arribar a un acord quan es van licitar les obres de l'AVE al pas pel 
municipi. Es va soterrar la via de l'AVE i llavors es va adquirir el compromís que com més aviat millor es 
procediria al soterrament de la línia Barcelona-Portbou, que al seu pas pel municipi té una gran freqüència de 
pas i a més té dos passos a nivell altament perillosos en els quals han perdut la vida atropellades 163 persones. 

El dia 19 de novembre de 2007 es van signar els acords entre el Ministeri de Foment, el Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques, l'Ajuntament de Montcada i Reixac i l'Administrador d'Infraestructures Ferroviàries 
(ADIF) en relació amb el pas de la línia d'alta velocitat i de la integració de la línia fèrria convencional Barcelona-
Portbou al seu pas per Montcada i Reixac. 

A dia d’avui, amb el projecte definitivament aprovat, urgeix dotar-ho pressupostàriament per poder-se dur a 
terme després de tants anys de lluites i patiment. Montcada i Reixac mereix veure reconegut l'importantíssim 
paper que exerceix com a eix vertebrador del desenvolupament econòmic de la Regió Metropolitana. I ho mereix 
per raons objectives, com són la sobreimplantació en el municipi d'infraestructures que donen servei a tot el 
territori metropolità; o l’assetjament provocat pel desenvolupament urbanístic de dos potents nuclis de 
creixement -el Barcelonès Nord i el Vallès-, que ho han sotmès a un estrès territorial desproporcionat.  

El soterrament de les vies a Montcada és un deute històric i els seus habitants 

Per tots aquests motius l’Executiva de l’FMC acorda: 

1. Reiterar en la demanda d’inversions immediates i urgents que possibilitin el soterrament de la línia de 

ferrocarril convencional Barcelona-Portbou al seu pas per Montcada i Reixac  

2. Instar al Ministeri de Fomento a convocar de forma urgent el grup de treball acordat a la reunió de 

dimarts 12 d’abril de 2016 entre dit Ministeri i l’alcaldessa de Montcada que ha de possibilitar l’agenda 

d’inversions per al soterrament de la línia ferroviària R2, a l'altura de Montcada i Reixac, i les fases 

d’execució del projecte que ha de culminar amb una primera partida en els pressupostos del 2017.” 

La proposta s’aprova per unanimitat. 
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En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:   

El President explica que abans ja s’ha fet lectura del text de la Declaració en el pas a nivell. 

La idea és anar fent actuacions/reunions en el territori i que si hi ha alguna demanda o reivindicació des de l’FMC 
es podrà donar-hi suport. Per exemple, avui també hi ha el tema de la Sentència del TSJC sobre el festival de 
música de Vilanova i la Geltrú; situació que comença a crear un problema en alguns ajuntaments que tenen 
festivals d’estiu programats. 

Avui es volia fer arribar una carta al Conseller però ja ha anunciat que es duria a terme una reunió i el Conseller 
està molt sensibilitat amb el tema i també ens hem posat a disposició de l’Ajuntament de Vilanova i la Geltrú. 

Ara es tracta d’aprovar la Declaració de Montcada i Reixac que ja s’ha llegit i que s’ha reproduït literalment. 

Surt de la sala l’alcalde de Centelles (13.45h) 

L’alcalde d’Altafulla, Fèlix Alonso, intervé per manifestar que la correlació de forces que hi ha al Congrés fa que 
allò que abans era inimaginable, ara permet que es puguin aprovar iniciatives en Comissió, com per exemple les 
dues Proposicions no de llei davant l’LRSAL –que és importantíssim-, possiblement quedarà en un brindis al sol 
però és un element important que en aquests moments les Corts Generals estan aprovant coses que, com deia 
abans, no es veia possible fa uns mesos i, en aquest cas, el soterrament de la línia de Montcada que, a més, 
s’està comptant amb la participació de tothom. Des del PP fins a tots els grups s’està donant suport a mesures 
que donaria la sensació que estem en precampanya electoral, perquè la veritat és que s’estan aprovant. Es 
felicita perquè no deixa de ser una revisió de la política de Foment que fins ara ha estat derivada més al tema de 
l’AVE i que ara, gràcies a la pressió dels municipis, s’està fent possible. Altres fets greus com el que ha succeït a 
Montcada també tenen a l’Hospitalet, a Múrcia o Cartagena.  

Pren la paraula l’alcaldessa de Montcada i Reixac, Laura Campos, per ampliar una mica més la informació del 
què s’ha dit al pas a nivell. En primer lloc, agraeix el recolzament i el suport a aquesta resolució i a la 
reivindicació històrica del municipi de Montcada perquè considera que és un projecte cabdal que permetria 
redefinir i repensar el territori i canviar la morfologia del municipi. Seria un municipi diferent amb canvis profunds, 
urbanístics i a nivell social i econòmic. Canvis socials i urbanístics que estarien lligats d’una forma indissoluble, 
entenent les polítiques urbanes com polítiques socials perquè milloren la qualitat de vida donant un espai públic 
de qualitat per a la ciutadania. Entenent l’urbanisme com a cohesionador social. El soterrament seria l’element 
vertebrador que permetria cosir la trama urbana des de Vallbona fins al riu Ripoll i acostar els barris que ara 
estan dispersos i allunyats. A més, permetria alliberar una zona de 5,5 quilòmetres d’espai que es podria utilitzar 
com a zona verda. Augmentaria i milloraria la mobilitat de la ciutadania, perquè ara hi ha complicacions per 
passar d’un barri a un altre; desapareixeria el perill, les víctimes (165); els nens i nenes podrien anar sols a les 
escoles, perquè ara no pot ser ja que han d’anar acompanyats d’adults; i, especialment, permetria recuperar el 
sentiment de pertinença a un sol poble, ja que les vies del tren han afectat molt en aquest sentit. Un exemple 
molt clar és que ha canviat la toponímia dels barris; la gent no és de Sant Joan, sinó que és de “bifurca”, 
s’anomena el barri amb el nom de l’estació de tren que hi ha ubicada. L’esquarterament ha difuminat fins i tot la 
identitat com a ciutat. Això també ha derivat en canvis econòmics, ja que en no tenir una trama urbana continua, 
fins i tot la gent munta un negoci a Montcada i no funciona. Quan es pregunta perquè, si és una ciutat de més de 
35 mil habitants i hi hauria d’haver comerç i dinamització, doncs és molt senzill, perquè no és el mateix Ripollet, 
que té els mateixos habitants aproximadament, ja que un comerciant té una clientela potencial de 35 mil 
persones, mentre que a Montcada només té aquells veïns i veïnes que té al barri. Amb l’eliminació de la R3 es 
podria duplicar el nombre potencial de persones consumidores. Montcada seria també un atractiu pels negocis, 
doncs és una ciutat metropolitana que està molt ben situada i molt ben comunicada. També hi ha un altre factor 
econòmic a tenir en compte, que és el sobrecost i l’encariment de les prestacions de serveis que li suposa a 
l’Ajuntament aquest esquarterament del territori. No és el mateix donar serveis a un nucli de població que a deu 
nuclis. Aquesta sobreimplantació d’infraestructures està generant a l’ajuntament un sobrecost en la prestació de 
serveis a la ciutadania. El futur del municipi passa pel soterrament de la via, no només per un tema de seguretat, 
sinó perquè va més enllà també pel que fa a la trama urbana i com a cohesionador social. Reitera l’agraïment pel 
suport i la suma en la reivindicació d’aquest soterrament que és tan important per al municipi de Montcada. 
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El President comenta que són reivindicacions justes i que en cada part del territori hi ha alguna qüestió que cal 
abordar, com per exemple el tema dels purins a la comarca d’Osona i que l’alcalde de Centelles comentava que 
també fa temps que s’ha de trobar una solució. L’FMC ha d’estar al costat de tots els ajuntaments, grans o petits, 
i si se’ls pot donar un cop de mà, ho hem de fer. 

 

QS 2. Proposta relativa a la demanda davant del Govern de l’Estat de modificació de la regla de la 
despesa als efectes d’aplicació de la Llei 2/2012, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera 

El sector públic local, amb els municipis al capdavant, ha demostrat que és l’únic marc de govern capaç de 
respectar els principis i regles establertes a la Llei Orgànica 2/2012 d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera. Un dels pressupòsits falsos per argumentar la reforma fallida de l’LRSAL va ser la correcció del greu 
desequilibri i dèficit dels comptes locals. El Banc d’Espanya, amb les seves dades a l’entrada en vigor d’aquesta 
reforma local centralista i antimunicipalista, va desautoritzar el Govern de l’Estat en revelar que els comptes 
públics locals estaven en situació d’equilibri i que el dèficit era una qüestió autonòmica i, sobretot, estatal.  

Ara, les dades oficials mostren que la situació econòmic-financera de les entitats locals és prou solvent com per 
generar estalvi. Mentrestant, el dèficit públic continua sense correcció en els sectors públics autonòmic i estatal. 
D’aquí l’urgent necessitat de redreçar i modificar el marc regulador de la despesa local que provoca que, tot i els 
estalvis que la gestió dels alcaldes i alcaldesses està generant, no puguin destinar aquests estalvis a generar 
inversió, a generar ocupació.  

L’FMC considera que el Govern d’Espanya ha de facilitar als governs locals la possibilitat de gestionar les seves 
finances de la forma més adequada a les necessitats dels ciutadans, sense que això signifiqui incomplir els 
objectius d’estabilitat i sostenibilitat financera, com ha quedat demostrat amb escreix.   

Per això, entenem que el compliment d’aquest principi d’estabilitat pressupostària i de la regla de la despesa es 
comprovi, per a cada entitat local, incorporant un ajust en el càlcul d’aquestes magnituds, en el sentit d’eliminar 
de l’esmentat càlcul les obligacions reconegudes derivades de les modificacions de crèdit finançades amb 
romanent líquid de tresoreria, de manera que qualsevol utilització del romanent de tresoreria acumulat en 
exercicis anteriors no suposi, cas d’executar-se normalment la resta del pressupost, l’efecte inevitable 
d’incompliment del principi d’estabilitat pressupostària i de la regla de la despesa.  

L’estalvi obtingut per les entitats locals en exercicis anteriors ha de poder destinar-se a la prestació dels serveis 
als ciutadans, a exercir les competències clau per assegurar el seu benestar i a activar l’economia per generar 
inversió i ocupació; insistim, sense que això comporti  l’incompliment dels principis i les regles de la Llei 2/2012, i 
més encara quan ha estat comprovat que les entitats locals ja han reduït de forma dràstica el seu nivell 
d’endeutament que, a finals de l’any 2015, se situava per sota del 3,3 per cent del PIB, tocant a mans l’objectiu 
del 3 per cent fixat per la mateixa Llei Orgànica per a l’any 2020 i que, més que probablement, s’assolirà en 
aquest exercici 2016. Hem de recordar al Govern que les entitats locals han tancat l’any 2015 amb un superàvit 
del 0,44 per cent quan l’objectiu inicial s’havia fixat en el 0,0 per cent.  

En virtut de tot això, aquesta Presidència proposa al Comitè Executiu l’aprovació del següent acord:  

PRIMER.- Reclamar del Govern de l’Estat l’aprovació de les modificacions d’abast reglamentari o de regulació 
suficient per tal de minvar els efectes de les actuals limitacions en la regla de la despesa imposades pel MHAP 
sota el pretext del compliment de la Llei 2/2012, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, atesa la 
situació econòmica i financera que el sector públic local presenta al tancament de l’exercici 2015, incorporant un 
ajust en el càlcul d’aquestes magnituds, en el sentit d’eliminar de l’esmentat càlcul les obligacions reconegudes 
derivades de les modificacions de crèdit finançades amb romanent líquid de tresoreria, de manera que qualsevol 
utilització del romanent de tresoreria acumulat en exercicis anteriors no suposi, cas d’executar-se normalment la 
resta del pressupost, l’efecte inevitable d’incompliment del principi d’estabilitat pressupostària i de la regla de la 
despesa.  

SEGON.- Expressar davant la representació institucional del Govern de la Generalitat, el Parlament de 
Catalunya, el Consell de Governs Locals de Catalunya i la FEMP que l’FMC considera que el Govern d’Espanya 
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ha de facilitar als governs locals la possibilitat de gestionar les seves finances de la forma més adequada a les 
necessitats dels ciutadans, sense que això signifiqui incomplir els objectius d’estabilitat i sostenibilitat financera, 
com ha quedat demostrat amb escreix quan han reduït de forma dràstica el seu nivell d’endeutament fins situar-
lo a finals de l’any 2015 per sota del 3,3 per cent del PIB, molt a prop de  l’objectiu del 3 per cent fixat per la 
mateixa Llei Orgànica per a l’any 2020 i que, amb tota probabilitat,  s’assolirà en aquest exercici 2016. Recordem 
en aquest sentit al Govern de l’Estat que les entitats locals han tancat l’any 2015 amb un superàvit del 0,44 per 
cent,  quan l’objectiu inicial s’havia fixat en el 0,0 per cent.  

TERCER.- Facultar al President en ordre al bon fi i execució d’aquest acord.  

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que s’ha fet aquesta proposta amb una demanda i que estem a sobre per anar liderant i, 
com deia abans el company diputat i alcalde d’Altafulla, Fèlix Alonso, potser hi haurà canvis i hem d’estar molt 
atents. 

 QS 3. Ratificar, si escau, les observacions a la proposta d’ordre per la qual s’actualitza l’annex del D 
196/2010, del Sistema Sanitari Integral d’Utilització Pública (SISCAT) 

La finalitat de l’Ordre és l’actualització de l’annex del Decret 196/2016, del Sistema Sanitari Integral d’Utilització 
Pública de Catalunya (SISCAT), en el qual es relacionen els centres d’internament d’utilització pública de 
Catalunya tenint en compte la posada en funcionament de nous centres o la finalització de l’activitat sanitària 
contractada pel CatSalut, d’acord amb els instruments de planificació estratègica i les necessitats assistencials.  

Activitat de l’FMC en relació a aquesta disposició: el text sotmès a audiència es va traslladar a valoració dels 
membres de l’Àmbit de Drets Socials de l’FMC. 

Consideracions: Des del punt de vista tècnic, aquesta Ordre procedeix a fer una revisió general de l’annex del 
Decret 196/2010, atès el temps transcorregut de la redacció inicial, així com a actualitzar la relació de centres 
d’internament del SISCAT, d’acord amb el Registre de centres, serveis i establiments assistencials del 
Departament de Salut i la relació contractual amb el Servei Català de la Salut.  

Es tracta del procediment ordinari per a la baixa de centres que finalitzen l’activitat assistencial per al sistema 
públic, per a la inclusió de nous dispositius que entren en funcionament i s’integren al SISCAT, com també per a 
la modificació de nom i/o característiques dels ja inclosos al sistema, i, conseqüentment, no és necessari 
formular esmenes al text de l’Ordre. 

Des de l’òptica dels interessos locals, i amb perspectiva de defensa dels drets de la ciutadania, posar de 
manifest que l’Hospital General de Catalunya i la Clínica del Vallès deixaran de prestar activitat de suport a la 
xarxa de centres d’internament d’utilització pública del Sector Sanitari Vallès Occidental est –fonamentalment, 
Hospital Universitari Parc Taulí Sabadell- a venciment de contracte amb el CatSalut amb data 15 d’agost de 
2016, en el cas de la Clínica del Vallès; i, per no pròrroga anual de relació contractual amb el Servei Català de la 
Salut, a 31 de desembre de 2016, pel que fa a l’Hospital General de Catalunya. 

L’FMC valora positivament la fi de les derivacions de l’activitat complementària de l’HU Parc Taulí i altres 
dispositius assistencials del Sector Vallès Occidental est, però aquesta mesura necessàriament haurà d’anar 
acompanyada d’un increment d’inversió pública perquè la xarxa de centres del SISCAT pugui absorbir 
satisfactòriament aquesta activitat que fins ara es traslladava a centres privats. 

Com a conclusió, i a la vista dels antecedents, des de l’FMC s’entén necessari instar el Servei Català de la Salut 
a elaborar un informe de Planificació assistencial i increment de recursos del Consorci Sanitari Parc Taulí, amb 
concreció d’obertura de llits i quiròfans i contractació de professionals sanitaris. 

D’acord amb tot això, a proposta del Secretari General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis jurídics i tècnics de l’FMC, en relació a la 
normativa anterior. 
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La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que això forma part del dia a dia de la Federació. Cada vegada que hi ha algun canvi 
normatiu se’ns demana fer les observacions pertinents i el modus operandi és el de sempre. Es fa arribar a 
l’àmbit de treball i aquest, juntament amb els serveis jurídics, elaboren el document d’observacions i s’envia a qui 
ens ho demana per tal que ho puguin tenir en compte.  

QS 4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència 3a Fase 

El president explica que aquest punt ja s’ha tractat abans –en el punt 3- i que es tracta d’anar avançant en la 
fase 3 en algunes resolucions de presidència que no tenen cap debat i que, per tant, ja estan nomenats els 
representants i avancem de la fase 3 que adjuntarem amb la fase 2 que s’ha aprovat avui.  

QS 5. Ratificar, si escau, la Resolució de la Presidència de modificació puntual del conveni de 
col·laboració amb l’Associació d’Arxivers-Gestors de Documents de Catalunya (AAC) aprovat pel Comitè 
Executiu en data 5 de febrer de 2016 

Vist l’expedient relatiu a l’aprovació del conveni de col·laboració entre aquesta entitat i l’Associació d’Arxivers-
Gestors de Documents de Catalunya (ACC), aprovat pel Comitè Executiu en data 5 de febrer d’enguany. 

Atès que per assegurar la formalització conjunta d’aquest conveni amb l’ACM s’han introduït algunes esmenes 
que no afecten el fons del conveni de col·laboració però sí a l’eficàcia temporal del mateix, tot introduint-ser a la 
clàusula 5a en comptes de la vigència indefinida del conveni, un redactat del següent tenor literal: “Aquest 
conveni esdevé efectiu des de la seva signatura i per termini d’un any. El conveni es prorrogarà tàcitament, per 
terminis d’un any, si cap de les parts no renuncia a la pròrroga amb un mes d’antelació”. 

Atès que l’Associació d’Arxivers-Gestors de Documents de Catalunya (AAC) ha mostrat la seva conformitat a 
aquest nou redactat. 

D’acord amb això, proposo al Comitè Executiu l’adopció del següent acord: 

Primer.- Aprovar, amb l’esmena no substancial a la qual es refereix la part expositiva d’aquesta proposta, la 
minuta de conveni de col·laboració entre l’FMC, l’ACM i l’AAC, el text substantiu del qual es va aprovar pel 
Comitè Executiu en data 5 de febrer de 2016, de conformitat amb l’Annex I que s‘integra en aquesta part 
dispositiva a tots els efectes legals. 

Segon.- Facultar àmpliament el President en ordre a la formalització del conveni, del contingut del qual se’n 
donarà compte al Comitè Executiu en la propera sessió que se celebri. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El Secretari General explica que es tracta d’una esmena tècnica a proposta dels companys de l’ACM per fer el 
conveni anual i que es prorrogui tàcitament si cap dels signants ho denuncia. Inicialment es va aprovar per fer-ne 
un cada entitat, però finalment es farà un conveni conjunt de les dues entitats municipalistes i l’Associació 
d’Arxivers.  

El President anuncia el tema dels festivals i amb el que ens vam comprometre a parlar amb el Conseller Vila i 
que ja ha demostrat la intenció de poder mantenir una reunió en els propers dies i, per tant, també s’anirà 
informant d’aquest tema. 

Com s’ha dit abans, l’activitat de la Federació va agafant ritme i potser us bombardegem massa amb tota la 
informació que us arriba als mails –resolucions, acords, comunicacions – però és amb l’objectiu de que estigueu 
també en el dia a dia, que és molt intens. 

13. Precs i preguntes 
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1. Sobre Pobresa Energètica.  L’alcalde d’Altafulla i President de l’Àmbit de Bon Govern i Innovació 
Democràtica demana que des de l’FMC es lideri el tema de la pobresa energètica. Ja sabem que ens hem 
adreçat a la Generalitat fa mesos. Hem de buscar la fórmula de crear un grup de treball i de trobar aliats en altres 
entitats, perquè sinó tornarem a anar al de sempre -al Tribunal Constitucional- quan és un problema que afecta 
sobretot al municipalisme i que són els municipis els qui donen resposta. El President explica que ens hem 
adreçat en dues ocasions a la Generalitat per posar en marxa la taula amb la representació de les entitats 
municipalistes. L’escrit adreçat a la presidència demanant una reunió urgent encara no ha tingut resposta tot i 
que hi ha hagut un primer contacte. Els reunits acorden per unanimitat en el sentit proposat. 

S’absenta de la reunió l’alcalde de Tona i Vicepresident, Josep Salom (13.55h) 

2. Sobre rebuig de l’FMC a la violència masclista. L ’alcaldessa de Montcada i Reixac  i Vicepresidenta de 
l’FMC, Laura Campos, informa de la mort d’una altra dona per violència masclista a Sant Feliu de Llobregat i 
demana que des de l’FMC es manifesti el nostre rebuig. Els reunits acorden per unanimitat en el sentit proposat. 
El President comenta que en nom del Comitè Executiu es farà arribar el rebuig a aquest acte de violència 
masclista i el nostre suport a l’Ajuntament.  

 

Finalitza la sessió a les 14.00 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a Secretari General, CERTIFICO 

 

 

 

 

 

El Secretari General   El President  
Juan Ignacio Soto Valle   Xavier Amor i Martín 
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